
در انتشارات »راه یار « انجام شد
سرگذشت یک مبارز پیشگام انقلاب 

در»خون می گذشت«
کتاب »خون می گذشت« سرگذشت داستانی 
حاج محمدآق�ا رس�ول زاده از مب�ارزان و 
پیشگامان مردمی انقلاب اسلامی به قلم هادی 
لطفی و از سوی انتشارات »راه یار « منتشر شد. 
به گزارش جوان، کتاب خون می گذش��ت 
مستندی داستانی براس��اس زندگی حاج 
محمدآق��ا رس��ول زاده از اف��راد و مبارزان 
سرشناس انقلاب در کاشان است. او بعد از 
آشنایی با شهید نواب صفوی، شاخه فداییان 
اسلام کاشان را راه انداخت. سال ۱۳۴۲ اتوبوسی راه انداخت و با مردم کاشان 
به تشییع پیکر آیت الله بروجردی رفتند. بعد از تشییع، در مسیر برگشت به 
کاشان به همه می گوید: »از این به بعد من مقلد آیت الله خمینی هستم.  « و 
این تصمیم آغاز مبارزات پر فراز و نشیب »حاج محمدآقا« در کاشان است. 
محرم همان سال، امام خمینی )ره( طلبه  ها را برای تبلیغ به شهرهای مختلف 
می فرستد و به طلبه  هایی که عازم کاشان بودند می گوید: »اگر از علما جواب 
نگرفتید، بروید بازار پیش رسول زاده. « حاج محمدآقا در هر برهه ای کنش 
داشت و نقش ایفا می کرد؛ نمی توانست س��اکت بنشیند. در برهه های مهم 
مانند مبارزات علیه رژیم پهلوی به پشتیبانی امام خمینی قد برافراشت. بیشتر 
کاشانی  ها که سن و سال شان قد می دهد با »حاج محمدآقا رسول زاده« خاطره 
دارند.  علاقه مندان می توانند این کتاب را علاوه بر کتابفروشی ها، از صفحات 

مجازی ناشر به نشانی raheyarpub. ir تهیه کنند.
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»دوزیست« گرفتار در خرده پی رنگ های بی سرانجام
دیالوگ هایی که برای دوزیست نوشته شده هیچ ربط منطقی به جهان الکن فیلم ندارد

   افشین علیار
برزو نیک نژاد در ساخت »دوزیست« سعی کرده با چند بازیگر 
مطرح و چهره، یک ملودرام اجتماعی بسازد. او که بیشتر با 
آثار طنز به خاطر می آید، نتوانسته در ساخت یک اثر جدی 
اجتماعی توفیق چندانی به دست آورد. فیلمساز سعی داشته 
با ساخت دوزیس��ت، اجتماع و آدم های طبقه فرودست را 
مورد تحلیل و ارزیابی قرار دهد، اما نبود انسجام در فیلمنامه 
و قصه پردازی و نداشتن یک ایده مرکزی قابل اتکا باعث شده 
دوزیست در حد یک طرح خام با موقعیت های ساده انگارانه 
باقی بماند. چیدمان موقعیت ها در فیلم، آن قدر دم دستی و 
مصنوعی شکل گرفته که مخاطب در ایجاد ارتباط با کلیت 
اثر ناکام می ماند. ایجاد ارتباط میان کاراکتر ها و طراحی نقش 
آنها در روند فیلم، متقاعدکننده از کار درنیامده و جغرافیای 
اثر در ناکجایی مطلق سیر می کند! این ابهام و سردرگمی از 
همان س��کانس های اول با ورود مریم به گاراژی که عطا در 
آن عاش��ق و دلخسته او می ش��ود، نقش می بندد! فیلمساز 
بدون اینکه به شخصیت پردازی کاراکتر ها فکر کرده باشد، 
در ابتدایی  ترین شکل ممکن آدم ها را به فیلم وارد می کند. 
نمونه دیگری از ضعف ش��خصیت پردازی در فیلم، کاراکتر 
حمید اس��ت، کاراکتری لمپن که مش��خص نیست کار و 
کاسبی اش چیس��ت و ابهامات زیادی درباره شخصیت وی 
وجود دارد. در واقع ضعف اصلی فیلم در این اس��ت که هیچ 
کدام از کاراکترهای فیلم هویت مستقلی ندارند و فیلمساز 
سعی کرده با دادن اطلاعات قطره چکانی، مخاطب را همراه 

کند که این اتفاق رخ نمی دهد. 
زمانی که فیلمس��از نتواند به خوبی قصه اش را پیش ببرد یا 
ش��خصیت پردازی کند، چطور ممکن اس��ت انتظار داشته 
باشد مخاطب با فیلمش همراه شود؟ دیالوگ هایی برای فیلم 
نوشته شده که هیچ ربط منطقی به جهان الکن فیلم ندارد. 
عاشق ش��دن عطا در یک نگاه و در ادامه صیغه کردن مریم 
بدون هیچ آگاهی منطقی از گذشته این دختر، نه تنها از او 
یک قهرمان نمی سازد بلکه این کاراکتر را در نظر مخاطب 
عقب افتاده نشان می دهد! نمونه ای از این ایرادات و ابهامات 
فیلمنامه، خالی کردن گاوصندوق »سیفی « به دلیل پرداخت 
دیه اس��ت که چند بار در فیلم بیان می شود. این موضوع به 
گونه ای مطرح می شود که انگار مجتبی با ماشین به کسی 
زده و حالا فراری ش��ده و به خانه عطا پناه آورده اس��ت، اما 
این مسئله ر ها می شود و فیلمساز تنها خواسته با یک بهانه 

غیرمنطقی حضور مجتبی را در آن خانه موجه جلوه دهد. 

»دوزیست « فیلم خرده پی رنگ اس��ت. اثری که نمی تواند 
راه خود را به مخاطب نشان بدهد. موقعیت های کم جان و 
لاغری در فیلم وجود دارد که در نهایت نمی تواند نکته مهمی 
برای این فیلم محس��وب شود. اساس��اً زبان فیلم در روایت 
داستان آن قدر سست و لحظه ای است که فیلمساز نمی داند 
چگونه و چطور گره افکنی کند. آیا این فیلم می تواند گرهی 
داشته باشد؟ زمانی که فیلم اساس و چارچوب لازم را برای 
موقعیت پردازی نداشته باشد، فیلمساز هم در ایجاد شرایط 

قصه گویی ناکام می ماند. 
دوزیست به شدت متکی به بازیگرانش اس��ت، اما زمانی که 
فیلمنامه ای نباشد بازیگر هم نمی تواند بازی قابل قبولی ارائه 
دهد. به همین دلیل ما با اثری مواجهیم که بازیگران فقط در 
قاب حضور دارند، حتی در سکانسی که دوست مریم وارد فیلم 
می شود هیچ اتفاق مهمی رخ نمی دهد به جز چند زد و خورد 
که آنها هم به شدت تصنعی است. قصد فیلمساز از چیدمان این 
سکانس های نارس مشخص نیست، مثلاً مشخص نمی شود که 
چگونه گاوصندوق خالی شد یا پدر چرا باعث انفجار انبار سیفی 
می شود؟ یا دعوای عطا و مجتبی در سکانس آخر بی منطق 
است. حمید کاراکتر لمپن چگونه سر عطا را کلاه گذاشت یا 

مریم چرا باید با حمید از آن خانه فرار کند؟
دوزیست از آن دسته فیلم هاست که عناصر زیادی را کم دارد 
تا به یک اثر سینمایی برسد. این فیلم حتی نمی تواند در حد 
یک تله فیلم باشد، فضاپردازی آشفته قاب های غیراستاندارد 
باعث می ش��ود پرده لو بدهد که فیلمس��از نمی تواند فیلم 
س��ینمایی بس��ازد. اینکه چرا باید برزو نیک نژاد در سینما 
فیلم بسازد کاملًا نامشخص است، زیرا او فاصله زیادی با یک 
کارگردان سینمایی دارد. دوزیست یک اثر الکن و ناقص با 
بازی هایی به شدت غیراستاندارد است و در نهایت اینکه جواد 
عزتی یا هادی حجازی فر چگونه قبول می کنند در این گونه 

فیلم ها بازی کنند، از نکات قابل تأمل است.

    کتاب

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی عنوان کرد

نشاط آفرینی در نمایشگاه کتاب بدون هیچ محدودیتی
شاعر جوان افغانستانی با اشاره به جشنواره بین المللی شعر فجر:

جشنواره شعر فجر سرآغاز روابط مشترک دو ملت است
   سید مرتضی ذاکر

توقعات نسبت به برپایی باش�کوه تر دوره جدید نمایشگاه 
بیش�تر ش�ده اس�ت. در دوره جدید هیچ محدودیتی برای 
تقویت موارد نشاط آفرین در نمایشگاه کتاب قائل نیستیم. 
به گزارش جوان، محمدمهدی اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در جلسه شورای سیاس��تگذاری سی و چهارمین دوره 
نمایشگاه بین المللی کتاب تهران با اش��اره به اینکه باید تمامی 
شرایط برای حفظ عظمت نمایشگاه لحاظ شود، گفت: خوشبختانه 
دوره گذشته نمایش��گاه کتاب تهران با وجود فرصت محدود و 
شرایطی که به واس��طه ویروس کرونا پدید آمده بود در بهترین 
حالت ممکن برگزار شد و بر همین اساس، توقعات نسبت به برپایی 

باشکوه تر دوره جدید نمایشگاه بیشتر شده است. 
 اس��ماعیلی با اش��اره به ایجاد دبیرخانه دائمی نمایشگاه کتاب 
گفت: ایجاد این دبیرخانه، اقدام مهم و مناسبی به شمار می رود 
و این دبیرخانه می بایس��ت با احصای تمامی نقاط قوت و ضعف 
دوره گذشته، دستور جلسات متعددی را برای بررسی به شورای 
سیاستگذاری نمایش��گاه ارجاع دهد تا این شورا با اشراف کامل 
نسبت به تمامی نکات احصا ش��ده، تصمیمات و سیاستگذاری 

مناسبی را اتخاذ کند. 
 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه نمایشگاه کتاب هویت 
مهمی را برای حوزه کتاب خلق کرده، گف��ت: از آنجا که برپایی 
باشکوه نمایشگاه در ایجاد نش��اط فرهنگی و اجتماعی جامعه 
نقش تأثیرگ��ذاری دارد، می بایس��ت با تقویت زیرس��اخت  ها و 
تشکیل کمیته ای ویژه برای مدیریت مسائل مختلف نمایشگاه 

به آیین نامه  هایی دست پیدا کنیم و به صورت شفاف آیین نامه  ها 
و ضوابط برای ناشران و مخاطبان اطلاع رسانی شود تا از آسیب 

مسائل حاشیه ای به نمایشگاه جلوگیری شود. 
 وی با اشاره به اینکه در دوره جدید هیچ محدودیتی برای تقویت 
موارد نشاط آفرین در نمایش��گاه کتاب قائل نیستیم، تصریح کرد: 
برپایی هرچه باش��کوه تر نمایش��گاه کتاب به عن��وان بزرگ ترین 
رویداد فرهنگی منطقه از اهمیت خاصی برای وزارت فرهنگ دولت 
مردمی برخوردار است. بر همین اساس می بایست نسبت به احصا و 
آماده سازی برش اجرایی نهاد ها و دستگاه های مختلف در همراهی 
با برپایی نمایشگاه اقدام شود و به صورت شفاف مشخص شود که هر 
نهاد و دستگاه در راستای برپایی بهتر نمایشگاه چه نوع همکاری 
یا همراهی می تواند داشته باش��د.  با ارائه پیوست اجرایی وظایف 
دستگاه ها و نهاد ها در نمایشگاه کتاب می توان این پیوست ها را در 
کمیسیون فرهنگی دولت به تصویب رساند تا برخی از این موارد به 

عنوان مصوبه دولت به صورت قانونی پیگیری و اجرایی شود.

   آرمان اندرزگو
ش�اعر ج�وان و سرش�ناس افغانس�تانی می گوید که ش�رکت 
در جش�نواره بین الملل�ی ش�عر فج�ر بهتری�ن زمین�ه برای 
آشنایی بیش�تر بین دو حوزه  ادبی  اس�ت و همین خود سرآغاز 
رواب�ط تنگاتن�گ در زمینه  ادبیات مش�ترک دو ملت اس�ت. 
به گزارش جوان به نقل از س��تاد خبری هفدهمین دوره جشنواره 
بین المللی شعر فجر، مولاداد رستمی، شاعر دهه هفتادی اهل هرات 
افغانس��تان درباره مراودات ادبی و فرهنگی بین ایران و افغانستان و 
دسترسی مردم به آثار ادبی تولید شده در دو کشور گفت: همان طور 
که در تهران آثار منتشر شده در هرات کمتر یافت می شود، در هرات 
هم آثار چاپ ش��ده  ش��اعران معاصر ایران خیلی کم پیدا می شود، 
هرچند که اهل ادبیات افغانس��تان به ویژه هرات به ش��اعران ایران 
توجه بسیار زیادی دارند، ش��اید معروف  ترین شاعر معاصر ایران در 
اینجا فاضل نظری است که طرفداران زیادی دارد. این موج دوستی و 
توجه به شاعران ایرانی گاهی حسادت شاعران خودی را برمی انگیزد. 

با وجود این ارتباط اهل ادبیات با این ش��اعران و شعرشان بیشتر از 
طریق فضای مجازی است. طی چند س��الی که من در محافل ادبی 
حضور دارم فقط یک بار شاهد تشریف آوری حامد عسکری بودم. 

مولاداد رستمی افزود: سال ۱۳99 در هرات رادیو نوروز شروع به کار 
کرد که زمینه  خوبی برای آشنایی شاعران ایرانی با هرات شده بود، 
اما آن رادیو هم بعد از س��قوط نظام قبلی تعطیل شد و فعلًا فعالیت 
محدودی به صورت مجازی دارد. به نظرم با گسترش فضای مجازی 

هر روز ارتباط بین دو حوزه  ادبی دارد بهتر می شود. 
وی درباره میزان آشنایی اهالی ادب در هرات و سایر نقاط افغانستان 
با جشنواره بین المللی شعر فجر و تأثیر این جشنواره بر ارتباط بیشتر 
محافل ادبی دو کشور، تأکید کرد: در ایران جشنواره های ادبی زیادی  
برپا می شود و سال 95 جمعی از اعضای انجمن ادبی هرات در برنامه  ای 
ادبی  شرکت کردند که در خراسان رضوی برگزار شده بود. دوستان 
اهل ادبیاتی که در ایران، مهاجر هستند فرصت بیشتری دارند در این 
جشنواره  ها شرکت کنند. ش��رکت در چنین جشنواره  هایی بهترین 
زمینه برای آش��نایی بیش��تر بین دو حوزه  ادبی  است و همین خود 

سرآغاز روابط تنگاتنگ در زمینه  ادبیات مشترك دو ملت است. 
این شاعر افغانس��تانی درباره اوضاع نش��ر و مجموعه های شعر در 
هرات اظهار داش��ت: در باب نش��ر کتاب به ویژه نشر ادبی وضعیت 
جالبی نیست. تنها چند ناشر انگشت شمار به چاپ آثار نویسندگان 
و شاعران همت می گماشتند که اکنون از این هم کمتر شدند. شاعر 
باید خود هزینه  چاپ کتابش را بدهد و در قس��مت خرید کتاب هم 
باید به دوست و آشنا توصیه کند، رو بیندازد و تبلیغات کند تا کسی 

کتابش را بخرد.

گفت وگوی »جوان « با نویسنده و کارگردان مستند تحسین شده »هپکوتیزم «

نقد درون گفتمانی مانع روایت مخدوش 
رسانه های بیگانه می شود

    دیده بان

    نمایشگاه کتاب

     سینما

معاون امور هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی: 
 نزدیکی قلب  ها 

حاصل آورده های هنری ارزشمند است
مع�اون هن�ری وزی�ر ارش�اد 
می گوید برگزاری جشنواره  ها 
اگر موجب نزدیکی دل  ها نشود 
آورده هنری خاصی ندارد؛ آن 
آورده های هنری ای ارزش�مند 
اس�ت ک�ه حاصل�ش نزدیک 
ش�دن قلب  ها ب�ه هم باش�د. 
به گزارش ج��وان، آیین اختتامیه 
بیست و هفتمین جشنواره تئاتر فجر مناطق کشور در تالار حافظ 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان فارس برگزار شد. محمود 
سالاری، معاون امور هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در این 
مراسم گفت: »برگزاری چنین جشنواره  هایی اگر دل  ها را به هم 
نزدیک نکند، آورده هنری قابل اعتنایی نخواهد داشت؛ آورده های 
هنری در صورتی ارزش��مند اس��ت که قلب  ها را به هم نزدیک 
کند.«  معاون امور هنری وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامی ادامه 
داد: »امیدواریم استان  ها در کنار هنرمندان به آرمان شهر تمدن 
اسلامی برسند.« سالاری بابیان اینکه چهار اثر به جشنواره تئاتر 
فجر خواهند رسید، افزود: »امیدوارم این تلاش و کوشش و همدلی 
تداوم داشته باشد و بتوانیم چراغ جشنواره های تئاتر منطقه ای را 

روشن نگه داریم و این جشنواره  ها همواره پررنق باشند.«
----------------------------------------------------

 انتشار مجلد »لبخند اشک« 
خاطرات خواهران 40 شهید جهان اسلام

مجموعه دوجل�دی »لبخند اش�ک« خاط�رات خواهران 
40 ت�ن از ش�هدای معاص�ر و ش�اخص جه�ان اس�لام؛ 
از کش�ور های ایران، لبنان، س�وریه، عراق و افغانس�تان 
از س�وی انتش�ارات ش�هید کاظم�ی روان�ه ب�ازار ش�د. 
به گزارش جوان، مجموعه دوجلدی »لبخند اشک« که شامل خاطرات 
از تولد شهدا تا ماجرا های بعد از شهادت است به صورت داستان های 
جذاب تنظیم گردیده و نویس��نده در خلال بازگو کردن خاطرات به 
بسیاری از رخداد های تاریخی، سیاسی، اجتماعی و حتی اطلاعات 
گردشگری پرداخته اس��ت. این مجموعه دو جلدی در هشت بخش 
تحت عنوان ش��هدای دفاع مقدس، ش��هدای انقلاب، شهدای ترور، 
شهدای مدافع حرم، شهدای سلامت، شهدای امنیت، شهدای مقاومت 
و شهدای منا تنظیم ش��ده اس��ت.  دراین کتاب خاطرات خواهران 
شهدایی چون ابراهیم هادی، حاج ابراهیم همت، برادران زین الدین، 
جهان آرا، شیرودی، پلارك، فهمیده، کاوه، صیاد شیرازی، فخری زاده، 
عمادمغنیه، حججی، رکن آبادی، قربانخانی و شهید پاشاپور  به چشم 
می خورد. در بخش شهدای منای کتاب نیز عکس شهید قرآنی محسن 
حاجی حسنی کارگر به همراه متنی از نویسنده به نگارش در آمده است.  
مجموعه دوجلدی »لبخند اشک« خاطرات خواهران ۴0 تن از شهدای 
معاصر و شاخص جهان اسلام در قطع رقعی و ۱0۴0 صفحه و به قلم 

فهیمه سادات موسوی نیا به رشته تحریر در آمده است. 
----------------------------------------------------

مدیر امور سینماهای جشنواره  فیلم فجر خبر داد
 استقبال سینما ها 

از چهل و یکمین جشنواره فیلم فجر 
مدیر امور سینماهای چهل و یکمین جشنواره بین المللی فیلم فجر 
آخرین وضعیت سینماهای این دوره از جشنواره را تشریح کرد. 
به گزارش جوان به نقل از روابط عمومی چهل و یکمین جشنواره 
بین المللی فیلم فجر، محمدرضا فرجی مدیر امور س��ینماهای 
جشنواره بین المللی فیلم فجر اعلام کرد: پس از ارسال شیوه نامه 
مصوب ستاد برگزاری چهل و یکمین جشنواره بین المللی فیلم 
فجر توسط انجمن سینماداران به سینماها، ثبت نام سینماهای 
متقاضی آغاز و مراحل بررسی توسط کمیته نمایش در حال انجام 
است.  وی افزود: کیفیت مطلوب صدا و تصویر، شرایط سالن نمایش 
فیلم و دیگر امکانات رفاهی سینما از جمله معیار هایی هستند که 
در انتخاب سالن  ها مورد توجه قرار می گیرد و اسامی سینماهای 
مردمی حداکثر تا ۴ بهمن ماه اعلام خواهد شد.  فرجی اظهار کرد: 
خوشبختانه حضور در چهل و یکمین جشنواره بین المللی فیلم 

فجر مورد توجه و استقبال سینمادار ها قرار گرفته است. 
----------------------------------------------------

رادیو انقلاب به جای رادیو مقاومت
بعد از اتمام فعالیت رادیو مقاومت، رادیو انقلاب از  شنبه یکم 
تا ۳0 بهمن روی موج FM ردیف ۹۵. ۵ مگاهرتز می نشیند. 
به گزارش جوان، رادیوی فصلی مقاومت که در سومین سالگرد 
شهادت سردار سلیمانی از ۲9 آذر با شعار »جان فدا« روی موج  
95. 5 مگاهرتز نشست، در ۳0 دی فعالیتش به اتمام می رسد و 
رادیو انقلاب از  شنبه ۱ بهمن بر همین موج به گوش شنوندگان 
می رسد.  فعالیت اصلی این رادیوی فصلی تبیین حقایق انقلاب 
اسلامی از شکل گیری تا گام دوم با رویکردی کنشی و ایجابی است 

و مدیریت این شبکه به رضا کوچک زاده تهمتن سپرده شد. 

   محمدصادق عابدینی
مس�تند هپکوتیزم، در جشنواره مردمی فیلم 
عمار، جایزه »نقد درون گفتمانی« را به دس�ت 
آورد. این مس�تند که محصولی از سفیر فیلم 
است، روایتی است از آنچه بر سر کارخانه »هپکو « 
اراک در دولت گذش�ته آمد. س�عید ساروقی، 
نویس�نده و کارگردان مس�تند »هپکوتیزم « 
در گفت وگو با »جوان « از شکل گیری ایده این 
مستند و پیدا کردن سوژه مستند، گفته است. 

    
چه شد که به موضوع هپکو پرداختید؟

من اصالتاً اهل شهرس��تان اراك و شهر ساروق، 
دیار کربلایی کاظم ساروق، حافظ کل قرآن در 
یک لحظه، هستم. سال 98، همان اوایلی که کرونا 
وارد کشور ش��ده بود، به پیشنهاد دوستان برای 
پیگیری موضوع ساخت مستندی درباره کرونا، 
به بیمارستان آیت الله خوانساری اراك رفته بودم 
که درآنجا به من گفتند شخصی به بیمارستان 
آمده است و هزار شاخه گل رز برای کادر درمان و 

بیماران کرونایی هدیه آورده است. 
 این شخص همان علیرضا علی بخشی 
است که در طول مستند »هپکوتیزم « 

با او همراه می شویم؟
بله، آقای علی بخش��ی، نذر کرده بود بعد از آن 
اتفاقاتی که برای هپکو رخ داد، اولین حقوقی را 
که می گیرد برای کادر درمان گل بخرد. در اینجا 
بود که با او آشنا شدم و متوجه شدم که چه سوژه 
جالبی است، به خصوص اینکه فیلم خودکشی او 

از بی بی سی هم پخش شده بود. 
 پس این اتفاق روند تولید مستند برای 

کرونا را به سمت دیگری برد؟!
دقیقاً، این اتفاق و آش��نایی رون��د را عوض کرد، 
البته قبل از آن اطلاعاتی درباره هپکو و اعتراضات 
کارگرانش داشتم، اما علی بخشی سوژه جذابی بود 
که می توانست بر مبنای زندگی او که بار دراماتیک 

داشت به موضوع هپکو پرداخت. 
 چقدر طول کشید که این سوژه یابی 

به تولید مستند منجر شود؟
بعد از آش��نایی اولیه نیاز به یک سری اطلاعات 
برای نگارش فیلمنامه بود. حدود شش ماه طول 
کشید تا فیلمنامه آماده شود و روند تولید فیلم و 
جمع آوری آرشیو، فیلمبرداری و تدوین هم دو 

سال زمان برد. 

 

»هپکوتیزم « یک مستند پرتره است 
یا یک مستند جست وجوگر؟

می شود گفت ترکیبی از هر دو این ژانر ها است. 
پیش از این درباره هپک��و و اتفاقات آن کارهایی 
تولید شده بود که اغلب با نگاه مصاحبه محور و 
کارشناسانه بود. اما در »هپکوتیزم « تلاش کردیم 
که مردم با ارتباطی که با س��وژه مس��تند برقرار 
می کنند، روایت هپکو را دنبال کنند، از این جهت 
هپکوتیزم به ژانر مستند پرتره نزدیک تر  می شد. 
ما با داستانی که روایت کردیم می خواستیم بیننده 

به طور کامل ماجرای هپکو را متوجه شود. 
 در قسمتی از مستند بیننده متوجه 
می شود که س�وژه علاقه خاصی به 
بازیگری دارد، آیا از این توانایی برای 
بازی گرفتن از او و تولید »دایکو درام « 

استفاده کردید؟
علی بخش��ی کاراکتر بسیار احساس��اتی است و 
احساسات خود را بسیار رو بیان می کند و آ ن قدر 
شفاف است که نمی توان از او خواست کاری را غیر 
از آنچه خودش بخواهد انجام دهد. این را هم بگویم 
که همه کارگران هپکو عاشق این کارخانه هستند و 
آن را در رفتارشان می شود دید. ولی علی بخشی به 
بازیگری علاقه داشت و آن قسمتی که در مستند از 
او خواستیم بازی بازیگر مورد علاقه اش را بازی کند 

صرفاً برای نشان دادن علایق وی بود. 

 اتفاق�ات کارخانه هپکو ی�ک روند 
چندساله اس�ت، تولید مستند هم 
دو س�ال به طول انجامی�د، چقدر از 
اتفاقات »هپکوتیزم « در حین ساخت 
پیش آمد و چقدر با استفاده از تصاویر 

آرشیوی تکمیل شد؟
ما بخش هایی را ک��ه »فلش ب��ک« می زدیم از 
تصاویر آرشیوی اس��تفاده کردیم. اما در همان 
زمانی که استارت ساخت مس��تند را زدیم اوج 
ماجرای هپکو بود. در آن روز ها قوه قضائیه حکم 
کارگران معترض را صادر کرده بود و فضا ملتهب 
بود. اما ماجرای هپکو یک فرایند ۱0 ساله است. 
روزی که ما شروع کردیم هیچ اتفاق خوبی برای 
این کارخانه رخ نداده بود، بعد از آن شاهد حضور 
آیت الله رئیسی در ریاس��ت قوه قضائیه بودیم و 

اتفاقات خوب برای هپکو پیش آمد. 
 علی بخشی شخصی بود که تصاویر 
خودکش�ی اش از بی بی س�ی پخش 
شده بود، اینکه چنین سوژه ای را که 
در اعتراضات کارگ�ری هم فعال بود 
انتخاب کردید، باعث نش�د به شما 

تذکر بدهند؟
اتفاقاً خود علی بخشی فیلم خودکشی اش را نشان 
داد و گفت »داداش ببین فیلم منو بی بی سی پخش 
کرده. اینکه اومدی سراغ من برات دردسر نشه!«  
من هم در کنار تحقیقات یک س��ری استعلامات 
گرفتم و مشخص شد که اعتراضات کارگری هپکو 
کاملًا صنفی بوده است. متأسفانه در همان زمان 

عده ای تلاش می کردند تا جلوی کار را بگیرند. 
 چرا نمی خواستند مستند ساخته شود؟
می گفتند تو که کارگردانی هستی که کارهای 
حزب اللهی تولید می کند، چرا نمی روی س��راغ 
اف��رادی ک��ه در ش��رایط کرونا ماس��ک و مواد 
ضدعفونی کننده درست می کنند! چرا می خواهی 
درباره هپکو کار بس��ازی؟ حتی وزیر وقت رفاه 
هرگونه فیلمب��رداری از هپکو حت��ی با دوربین 

موبایل را ممنوع کرده بود. 
 عنوان هپکوتیزم را از کجا آوردید؟

این اسم پیشنهاد آقای قربانی تدوینگر کار بود. 
احساس ما این بود که افرادی در مقابل عظمت 
کارخانه هپکو، گویا مس��خ ش��ده و هیپنوتیزم 
ش��ده اند و به هیچ چیز جز نابودی این کارخانه 
فکر نمی کنند، نام هپکوتیزم به دلیل هم آوایی با 

هیپنوتیزم، یادآوری خوبی بود. 
 هپکوتیزم در جشنواره عمار جایزه 
»نق�د درون گفتمان�ی« را دریافت 
کرد، این پیامی بود که شما از نمایش 
ماج�رای هپک�و می خواس�تید ب�ه 

مخاطب منتقل کنید؟
بله، دقیقاً منظور ما این بود که اگر خودمان ایرادات 
را نقد نکنیم، رس��انه های بیگان��ه آن را با روایت 
خودش��ان مصادره به مطلوب می کنن��د و آن را 
همان طور که دوست دارند روایت می کنند البته 
هنوز هم دغدغه های ما درباره هپکو از بین نرفته 
است. واردات بی رویه ماشین آلات راه سازی باعث 
نابودی این کارخانه بزرگ می شود که در صورت 
حمایت نه تنها می تواند نیاز داخلی را پاسخ دهد 

که حتی صادرات هم داشته باشد. 

در »هپکوتیزم « تلاش کردیم 
که م��ردم ب��ا ارتباط��ی که با 
سوژه مستند برقرار می کنند 
روایت هپکو را دنبال کنند، از 
این جهت هپکوتی��زم به ژانر 
مستند پرتره نزدیک تر  می شد

    جشنواره

امام علی علیه السلام :

به کس�ی که بر او برتری داده 
ش�ده ای بس�یار بنگ�ر، زیرا 
ای�ن کار یک�ی از انگیزه های 

شکرگزاری است. 

نامه 6۹ نهج البلاغه


